
P R O T O K Ó Ł  Nr IV/2013 
z obrad XXXIII Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawsk ie 

z/s w Mszanowie  
 
 

Sesja odbyła się w dniu 27 marca 2013 roku, w sali narad Gminnego Centrum Kultury 
w Mszanowie i trwała do godz. 14:20. 
O godz. 10:30 Przewodniczący Rady Gminy Roman Biegajski otworzył XXXIII Sesję Rady 
Gminy. Po powitaniu radnych i gości oświadczył, iż zgodnie z listą obecności w Sesji 
uczestniczy 14 radnych, co wobec ustawowego składu Rady wynoszącego 15 osób pozwala 
na podejmowanie prawomocnych uchwał.  
Nieobecna radna Halina Sieńska. 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 
Spoza członków Rady w Sesji uczestniczyli: 
- Wójt Tomasz Waruszewski 
- radny powiatu nowomiejskiego Wacław Jabłoński (zgodnie z załącznikiem nr 2)  
- Sekretarz Agnieszka Paturalska-Miehlau  
- radca prawny Zbigniew Drzystek  
- Dyrektor Gminnego Zespołu Oświaty Krystyna Danielewska  
- Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej Halina Kaczmarska 
- Dyrektor Gminnego Centrum Kultury Andrzej Andrzejewski  
- Prezes Zakładu Usług Komunalnych Leszek Moczadło 
- Komendant Gminny OSP Janusz Łupaczewski 
- sołtysi wymienieni w załączniku nr 3 do protokołu  
 
Porządek obrad:  
1. Otwarcie i stwierdzenie quorum. 
2. Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
3. Wybór sekretarza obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z XXXII Sesji Rady Gminy. 
5. Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
6. Zapytania i wnioski. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu gminy na rok 2013. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zadań z zakresu administracji rządowej, 

dotyczących utrzymania grobów i cmentarzy wojennych. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad 

zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. 
11. Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej za 2012 rok. 

a) podjęcie uchwały. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowym 

Mieście Lubawskim z/s w Gwiździnach.  
13. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy we wsi Jamielnik.  
14. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej za 2012 rok. 
15. Informacja o działalności Komendanta Straży Gminnej za 2012 roku. 
16. Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
17. Zamknięcie obrad Sesji. 
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Przebieg obrad: 
Ad 1 
Otwarcie Sesji i stwierdzenie quorum nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu. 
 
Ad 2  
Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
Przewodniczący Rady zaproponował wykreślenie punktu 13 dotyczącego podjęcia uchwały w 
sprawie przekazania w zarząd Sołectwa Skarlin nieruchomości niezabudowanej, pokrytej 
wodami stojącymi dlatego, że trzeba jeszcze raz przeanalizować projekt. W to miejsce 
zaproponował podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy we wsi Jamielnik. 
 
Innych wniosków nie zgłoszono. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednomyślnie dokonała zmiany porządku obrad.  
 
Ad 3 
Sekretarzem Sesji wybrano radnego Wiesława Mikę.  
 
Ad 4 
Przyjęcie protokołu z XXXII Sesji Rady Gminy. 
Sekretarze obrad poprzedniej Sesji Przemysław Kotewicz i Stefan Ławicki poinformowali, że 
zapoznali się z protokołem. Treść protokołu odzwierciedla przebieg obrad i wnioskowali o 
przyjęcie. 
Do protokołu nie wniesiono uwag. 
W głosowaniu Rada Gminy jednomyślnie przyjęła protokół z XXXII Sesji. 
 
Ad 5 
Wójt przedłożył sprawozdanie ze swojej pracy oraz podległego Urzędu za okres od 6 do 27  
marca 2013 r.: 
6.03.2013: 
- uczestniczył w Zebraniu Wiejskim w Nawrze, 
- uczestniczył w spotkaniu z dyrektorami szkół, na którym omówiono problemy związane z 
finansowaniem oświaty przez Gminę oraz przedstawiono działania dotyczące racjonalizacji 
wydatków oświatowych. Omówiono zarządzenie wójta w sprawie wytycznych dotyczących 
organizacji pracy szkół. 
6-9.03.2013  
- we wszystkich miejscowościach uroczyście obchodzono Dzień Kobiet; Wójt osobiście złożył 
życzenia paniom z miejscowości: Skarlin, Jamielnik, Mszanowo, Chrośle, Kaczek i Bagno. W 
pozostałych miejscowościach w obchodach Dnia Kobiet uczestniczyli: Przewodniczący Rady 
Gminy, Dyrektor Andrzejewski oraz Sekretarz. 
11.03.2013 
- podczas Zebrania Wiejskiego spotkał się z mieszkańcami Pustek i Radomna, 
12.03.2013 
- uczestniczył w posiedzeniu Powiatowej Rady Zatrudnienia, 
- wziął udział w Zebraniu Wiejskim w Gwiździnach, 
13.03.2013 
- spotkał się z mieszkańcami Mszanowa podczas zebrania wiejskiego, 
14.03.2013 
- uczestniczył w posiedzeniu Zarządu Związku Gmin „Czyste Środowisko”, na którym między 
innymi omówiono sprawy podniesione w piśmie Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, 
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Leśnictwa i Ochrony Środowiska dotyczące w szczególności sposobu naliczania opłaty 
śmieciowej. 
- wziął udział w zebraniach wiejskich w Jamielniku i Gryźlinach, 
15.03.2013  
- spotkał się z mieszkańcami Tylic podczas zebrania wiejskiego, 
18.03.2013 
- Pani Sekretarz uczestniczyła w spotkaniu z Podsekretarzem Stanu w Ministerstwie 
Administracji i Cyfryzacji. Spotkanie dotyczyło współpracy jednostek samorządu 
terytorialnego w zakresie wykonywania zadań publicznych. Pani Podsekretarz Stanu mówiła 
o projekcie ustawy o poprawie warunków świadczenia usług przez jednostki samorządu 
terytorialnego, który ma zostać uchwalony w IV kwartale 2013 roku. Przewiduje on przede 
wszystkim możliwość stosowania wspólnej obsługi finansowo-księgowo-kadrowej  wszystkich 
jednostek realizujących zadania gminy: Urzędu, GZO, GCK, GOPS i bibliotek, możliwość 
prowadzenia postępowań przetargowych przez Urząd dla wszystkich jednostek. Projekt 
ustawy zakłada również łączenie jednostek samorządu terytorialnego w związki, w celu 
wspólnej realizacji różnorodnych zadań. Prowadzone analizy wykazały, że realizacja zapisów 
ustawy w obecnym kształcie może spowodować oszczędności w skali kraju na poziomie 1 
mld złotych. 
18 marca Wójt uczestniczył w zebraniu wiejskim w Kaczku i Pacółtowie, 
19.03.2013 
- podpisał umowy z inspektorem nadzoru i wykonawcą budowy drogi Gwiździny – 
Krzemieniewo, 
- sygnował umowę dotyczącą kredytu pomostowego na prefinansowanie budowy kanalizacji 
w Bratianie, 
- uczestniczył w zebraniach wiejskich w Lekartach i Skarlinie. 
20-23.03.2013 Wójt przebywał na urlopie wypoczynkowym. 
20.03.2013 
- Pani Sekretarz uczestniczyła w posiedzeniu Komisji Oświaty oraz w posiedzeniu komisji 
doraźnej poświęconej sprawom kultury i oświaty, 
- Pan Komendant Ochotniczej Straży Pożarnej reprezentował Wójta podczas Gminnego 
Turnieju Wiedzy Pożarniczej, 
21.03.2013 
- Pan Komendant Ochotniczej Straży Pożarnej uczestniczył  w zebraniu koordynacyjnym 
obrony przeciwpożarowej. 
25.03.2013 
- spotkał się z przedstawicielem firmy doradztwa podatkowego w sprawie odzyskania 
podatku VAT przez Gminę. 
26.03.2013 
spotkał się z przedstawicielem firmy doradztwa samorządowego w celu ustalenia warunków 
umowy w zakresie przeprowadzenia analizy finansowej gminy pod kątem spełnienia 
wymogów wynikających z ustawy o finansach publicznych. 
 
Ponadto w zakresie bieżącej działalności wójt i urzędnicy podejmowali następujące działania: 
- W okresie od 6. do 26.03.2013 wykonano następujące prace związane z drogami: 
- odśnieżano drogi gminne, odśnieżano chodniki w pasie drogowym dróg gminnych w 
miejscowościach: Mszanowo, Gwiździny, Bratian, zwalczano gołoledź na drogach 
asfaltowych, 
- wykonano równanie dróg w Kaczku, Bratianie, Mszanowie i Gwiździnach, 
- wycięto zakrzaczenia przy drodze Nawra – Nawra Ustronie,  
- wykonano prace porządkowe przy chodnikach w Gwiździnach, Bratianie i Mszanowie. 
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Dobiega końca Akcja Zima 2012/2013, której celem jest odśnieżanie dróg gminnych i 
zwalczanie gołoledzi. Dotychczasowy koszt realizacji tego zadania wynosi 64 618 zł. 

Poziom bezrobocia w Gminie nadal rośnie, ale tempo wzrostu maleje. Według stanu na 
koniec lutego br. było 780 zarejestrowanych osób bezrobotnych czyli o 9 osób więcej niż 
według stanu na koniec stycznia.  

Wystosowano pismo do Nadleśnictwa Jamy z wnioskiem o wsparcie finansowe inwestycji 
polegającej na wymianie nawierzchni placu pomnikowego w Nawrze. Pismo sygnowali Wójt i 
Burmistrz Nowego Miasta Lubawskiego. 

Zorganizowano spotkanie z mieszkańcami gminy w sprawie budowy obwodnicy Nowego 
Miasta Lubawskiego. Na spotkaniu, które odbędzie się 23 kwietnia br. Dyrektor Generalnej 
Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad przedstawi plany związane z budową obwodnicy. 
Uczestnicy spotkania będą mieli możliwość zgłaszania wniosków i uwag do planów.   

Po raz kolejny wystąpiono do Agencji Nieruchomości Rolnych z wnioskiem o 
dofinansowanie budowy drogi stanowiącej dojazd do osiedla mieszkaniowego dawnego 
Państwowego Gospodarstwa Rolnego w Radomnie. 

Dokonaliśmy końcowego rozliczenia inwestycji dotyczącej zmiany systemu grzewczego w 
Zespole Szkół im. Rodu Działyńskich w Bratianie. Wykonanie inwestycji nastąpiło po terminie 
wskazanym w umowie, co skutkowało przesunięciem rozpoczęcia roku szkolnego, 
niedogrzaniem szkoły i brakiem możliwości terminowego rozliczenia projektu. Dlatego też 
wykonawca – firma Sanito została obciążona karami umownymi w wysokości 84 878,88 zł.  

Przeprowadzono zamówienia publiczne do 14 tys. euro na:  

- wykonanie kompleksowej usługi nadzoru inwestorskiego nad zadaniem inwestycyjnym 
prowadzonym pod nazwą: Przebudowa drogi gminnej Gwiździny – Krzemieniewo Nr  
181048N, 

- dostawę wyposażenia świetlic wiejskich w Nowym Dworze Bratiańskim i Pacółtowie oraz 
remizy strażackiej w Radomnie. 

Przeprowadzono zamówienie publiczne powyżej 14 tys. euro na: 

- przebudowa drogi gminnej  Gwiździny – Krzemieniewo Nr  181048N. 

Zarządzenia wydane w okresie międzysesyjnym: 
- 6.03.2013r. w sprawie zaciągnięcia w 2013 roku pożyczki na wyprzedzające finansowanie II 
etapu budowy kanalizacji sanitarnej tłoczno-grawitacyjnej z przepompowniami P1 i P2  wraz 
z przyłączami we wsi Bratian realizowanej w ramach  działania „Podstawowe usługi dla 
gospodarki i ludności wiejskiej” objętego PROW na lata 2007-2013”, 
- 7.03.2013r. w sprawie wytycznych dotyczących organizacji pracy szkół, dla których 
organem prowadzącym jest Gmina Nowe Miasto Lubawskie,   
- 15.03.2013r. w sprawie wyboru ofert na wykonanie w 2013 roku zadań samorządu Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie przez organizacje pozarządowe oraz podmioty wymienione w art. 3 
ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie w zakresie ochrony i 
promocji zdrowia oraz w zakresie wspierania i upowszechniania kultury fizycznej, 
- 20.03.2013r. w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego Gminnego 
Centrum Kultury Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie za rok 2012, 
- 25.03.2013r. w sprawie wykonania budżetu gminy Nowe Miasto Lubawskie za 2012 rok. 
 
 
Ad 6 
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Zapytania i wnioski. 
Radna Barbara Grzywacz zapytała na jakim etapie realizacji jest dokumentacja na budowę 
kanalizacji w Bratianie. Czy została zaakceptowana przez Starostwo. 
W związku z zarządzeniem w sprawie organizacji roku szkolnego 2013/2014 i 
ograniczeniami, zapytała czy przyznanie 1 godziny tygodniowo na działalność biblioteki 
szkolnej dotyczy również zespołów szkół, bo nie jest wyodrębnione. Mowa była, że będzie  
tam ½ etatu. Prosiła o potwierdzenie. Uważa, że to nie możliwe, aby w szkole podstawowej 
bez względu na liczbę dzieci była tylko 1 godzina biblioteki szkolnej. Zapytała, czy planuje się 
zwiększyć liczbę godzin biblioteki publicznej, jeżeli tak, to w jakim wymiarze, aby było jasne i 
nie budziło komentarzy. 
 
Pan sołtys Miecznikowski zapytał, co będzie jeżeli mieszkaniec nie złoży deklaracji w sprawie 
odbioru śmieci oraz czy prawdą jest, że za worki do segregacji trzeba będzie płacić. Uważa, 
że jeżeli płacić za worki, to lepiej nie segregować. Czy za śmieci można płacić jednorazowo 
za cały rok. Czy obowiązkowy jest kompostownik. 
 
Radny Stefan Ławicki zapytał, czy są nowe wiadomości na temat budowy chodnika wzdłuż 
drogi krajowej w Bratianie. Czy na dzień dzisiejszy można ocenić ile szkoła w Bratianie 
zaoszczędziła na zmianie systemu grzewczego. 
 
Pan sołtys Domżalski zapytał Pana radnego powiatu, jak długą gwarancją objęta jest droga z 
Łąk do Nowego Dworu dlatego, że są już ubytki.   
 
Ad 7 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
Skarbnik poinformowała, że zmiany dotyczą załącznika nr 2 – inwestycje realizowane w 
ramach Unii Europejskiej. Te zmiany uwidocznione zostały z załączniku nr 4 uchwały o 
zmianie budżetu. Uchwała została dostosowana do wymogów rozporządzenia Ministra 
Finansów ze stycznia 2013 roku, wyszczególniono poszczególne dochody bieżące tj. na 
udział w podatku dochodowym od osób fizycznych oraz od osób prawnych, podatki i opłaty 
lokalne. Poinformowała, że Gmina spełnia wymogi na rok 2014 i do 2034 roku. 
 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały    
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXIII/193/2013 
zmieniaj ącą uchwał ę Nr XXIX/172/2012 z dnia 28.12.2012r. w sprawie uch walenia 
wieloletniej prognozy finansowej Gminy Nowe Miasto Lubawskie na lata 2013-2034. 
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
 
Ad 8  
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu gminy na rok 2013. 
Skarbnik omówiła zmiany budżetu: 
załącznik nr 1: 
- w dziale 600 zmiana paragrafu – zmniejszenie, po przeprowadzeniu przetargu, dotacji na 
budowę drogi Gwiździny-Krzemieniewo, przeniesienie z § 6300 do 6330.  
W § 6300 pozostanie tylko dotacja na tę drogę z powiatu 77.000, natomiast z budżetu 
państwa gmina otrzyma 50% kosztów tj. 489.012 zł,  
- w dziale 710 dotacja 500 na utrzymanie grobów i cmentarzy wojennych, 
- w dziale 750 097 wpływy z różnych dochodów, zwiększona kwota o 75.000 dotyczy 
potrącenia z faktury wykonawcy inwestycji budowy pomp ciepła w Bratianie, jest to dochód 
Gminy. Została przeznaczona na wydatki związane z kosztami inwestycji. 
- w dziale 801 – zmniejszenie o w/w kwotę dotacji, 



 6 

- w dziale 882 – na podstawie decyzji Wojewody zmniejszenie środków w rozdz.85212 o 
125.161 zł i 85214 ta kwota została zwiększona,  
załącznik nr 2: 
- w związku z oszczędnością na budowie drogi Gwiździny-Krzemieniewo o 621.692.75, było 
to część środków własnych Gminy oraz część z budżetu Państwa. Kwota 344.393,75 zł 
została dołożona do budowy kanalizacji w Bratianie.  
- w § 4210 zakup materiałów zwiększenie o 2000 zł, utrzymanie bezpańskich psów oraz 
zakup pozostałych usług o 953 zł, 
- transport i drogi zmniejszenie dotyczy inwestycji budowy drogi, 
- w dziale 710 – dotacja na utrzymanie cmentarzy 500 zł oraz wkład własny 150 zł,  
- rezerwa ogólna zmniejszona o 150 zł,  
- w dziale oświata: inwestycja budowa pomp ciepła z wydatków ponoszonych przez unię 
zdjęto 77.695 zł oraz wydatki ponoszone przez Gminę zwiększone o 70.550 zł, 
- dział 85212  zmniejszenie o 125.161 zł i zwiększenie o tę kwotę w 85214, 
- kultura fizyczna zakup materiałów zwiększenie o 1500 zł (puchary, nagrody), 
Załącznik nr 3 bez zmian, załącznik nr 3a – zmiany dotyczą inwestycji budowa pomp ciepła w 
Bratianie, załącznik nr 4 – zmiany dotyczące budowy kanalizacji i budowy pomp ciepła. 
- załącznik nr 5 – finansowanie przejściowego deficytu Gminy- zmniejszenie o 500.000 
dotyczy sfinansowania inwestycji do czasu otrzymania dotacji.  
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.   
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/194/2013 
zmieniaj ącą uchwał ę Nr XXIX/173/2012 z dnia 28.12.2012r. w sprawie uch walenia 
bud żetu gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2013 r. 
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 
Ad 9 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zadań z zakresu administracji rządowej, dotyczących 
utrzymania grobów i cmentarzy wojennych. 
Uchwałę omówiła Pani Judyta Witkowska. Wymieniona dotacja w kwocie 500 zł zostanie 
przeznaczona na renowację grobów w Skarlinie i Jamielniku.  Wkład własny 150 zł, łącznie 
650 zł.  
 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/195/2013 w sprawie 
przyj ęcia zadań z zakresu administracji rz ądowej, dotycz ących utrzymania grobów i 
cmentarzy wojennych. 
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 
Obrady Rady opuścił 1 radny. 
 
Ad 10 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. 
 
Uchwałę omówiła Pani Alina Ławicka insp. ds. ochrony środowiska. Poinformowała, że w 
proponowanej zmianie nadaje się nowe brzmienie § 12 ustęp 12, w którym to doprecyzowuje 
się sprawę wypłaty rekompensaty części kosztów utrzymania w przypadku adopcji psa.  
 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/196/2013 w  
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zmiany uchwały w sprawie przyj ęcia programu opieki nad zwierz ętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomno ści zwierz ąt. 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 
Ad 11 
Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej za 2012 rok przedstawiła Pani 
Dyrektor Halina Kaczmarska. Sprawozdanie stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

a) podjęcie uchwały 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/197/2013 w  
sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2 012 rok instytucji kultury – 
Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowym Mie ście Lubawskim z/s w Gwi ździnach. 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Ad 12 
Podjęcie uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowym 
Mieście Lubawskim z/s w Gwiździnach.  
 
Przewodniczący poinformował, ze na poprzedniej Sesji uchwała ta została zdjęta porządku 
obrad dlatego, że mieliśmy wątpliwości, czy biblioteka nie będąca samodzielną instytucją 
kultury będzie mogła korzystać z projektów zewnętrznych. 
 
Sekretarz odpowiedziała, że sprawdzono wszystkie programy, z których biblioteka korzysta 
jest ich aktualnie 6. Gminne Centrum Kultury będzie mogło korzystać ze środków na 
działalność biblioteczną.  
  
Radna Mirosława Granica – czy na dzisiejszej Sesji podejmujemy uchwałę o zamiarze 
likwidacji. 
 
Przewodniczący odpowiedział, że tak dlatego, że likwidacja biblioteki wymaga zgody.  
 
Radna Bożena Hoppe zapytała, co zmieni się dla czytelnika po likwidacji Gminnej Biblioteki. 
 
Wójt odpowiedział, że dla osób korzystających z biblioteki nie będzie żadnych zmian.   
 
Radna Barbara Grzywacz zapytała, czy 15 godzin biblioteki szkolnej nadal pozostaje w 
zespole szkół. Pytanie zadała w punkcie „zapytania i wnioski”, a ponieważ odpowiedź będzie 
pod koniec Sesji, ponowiła je teraz.  
 
Przewodniczący zwrócił uwagę, że nie dotyczy to uchwały. 
 
Radna Barbara Grzywacz uważa, że dotyczy dlatego, że biblioteka ta obsługuje 370 osób 
związanych bezpośrednio z oświatą oraz mieszkańców. Od 1 marca w etat bibliotekarza 
publicznego włączono sprzątanie. Oprócz tego na dzień dzisiejszy  jest jeszcze 15 godzin 
biblioteki szkolnej. Czy w myśl zarządzenia, o którym mówiła wcześniej, te godziny 
pozostaną.  
 
Przewodniczący Rady zapytał, czy odpowiedź może zostać udzielona później, bo nie ma to 
związku z likwidacją biblioteki.  
 
Wójt odpowiedział, że zarządzenie dotyczy szkół podstawowych i rzeczywiście jest tam 
zapis, który mówi o 1 godzinie. Szczegółowej odpowiedzi Wójt udzieli w odpowiedziach na 



 8 

zapytania.  
  
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu, 10 głosami za, przy głosach wstrzymuj ących, nie było głosów 
przeciwnych, Rada Gminy podj ęła uchwał ę Nr XXXII/198/2013 w sprawie zamiaru 
likwidacji Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowym Mi eście Lubawskim z/s w 
Gwiździnach.  
Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
 
Ad 13 
Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy we wsi Jamielnik.  
Pan Marek Arentowicz poinformował, że w proponuje się zmiana nazwy ulic, bo występowały 
dwie ulice o tej nazwie. Ulica Żurawia pozostaje bez zmian, natomiast dodaje się ul. Miodową 
na działce nr 48/1 obręb Bagno.  
 
Przewodniczący wyjaśnił, że na poprzedniej Sesji działka o tym numerze została przyjęta 
jako ulica Żurawia, która jest bardzo krótka i ślepa i ulicę obok też nazwaliśmy Żurawią. 
Jednakże mieszkańcy postulują, aby była to ulica Miodowa.  
 
Wójt wyjaśnił, że nie jest niedopatrzenie urzędników. Wszystkie nazwy ulic były 
konsultowane na zebraniu wiejskim, wcześniej było planowane, że te ulice będą połączone i 
była ustalona jedna nazwa Żurawia. Na początku roku Gmina nabyła nieruchomość pod 
drogą i na poprzedniej Sesji ustaliliśmy nazwę ul. Żurawiej na tych działkach. Ale na zebraniu 
wiejskim w Jamielniku mieszkańcy zgłosili, że jest sporo zamieszania w związku z tym, że ta 
sama nazwa dotyczy dwóch sąsiednich ulic.  
 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.  
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/199/2013 w  
sprawie nadania nazwy ulicy we wsi Jamielnik. 
Uchwała stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
 
Przewodniczący ogłosił 10 minutową przerwę, po czym wznowił obrady. 
 
Ad 14 
Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej za 2012 rok stanowi 
załącznik nr 12 do protokołu. W formie multimedialnej przedstawiła Dyrektor GOPS Anna 
Pijaczyńska. 
 
Radny Roman Brzeski zapytał, czy w naszej Gminie są głodne dzieci. Jeżeli tak, jak duża 
może to być skala. O czym tak głośno ostatnio mówiło się w Sejmie i mediach. 
 
Pani Dyrektor odpowiedziała, że każda rodzina spełniająca kryterium dochodowe 
określonego w przepisach o pomocy społecznej, objęta jest dożywianiem i pomocą.  
 
Wójt odpowiedział, że w Gminie Nowe Miasto Lubawskie nie zauważa się takiego problemu.   
Podniesiona została jakość dożywiania w szkołach w Jamielniku, Skarlinie i Radomnie. 
Utrzymanie kuchni w szkole w Bratianie kosztuje budżet Gminy rocznie około 160.000 zł. 
Posiłki są dobrej jakości. Do zadania jest wsparcie finansowe Państwa. Ponad 400 dzieci jest 
dożywianych, na ogólną liczbę 820 dzieci w szkołach na terenie Gminy.   
 
Radny Stefan Ławicki zapytał jaki jest całkowity miesięczny koszt pobytu 1 osoby w domu 
pomocy społecznej, jeżeli gmina dopłaca 1900 zł do każdej osoby, a przebywa tam 16 osób. 
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Pani Dyrektor odpowiedziała, że miesięczny koszt jest różny, zależy od wyliczeń placówki, 
ale średnio wynosi 2.900 zł.  
 
Wójt poinformował, że kilka osób oczekuje na miejsce w takiej placówce. Często są to osoby 
samotne lub z rodzin patologicznych. Jest to zadanie własne i rocznie kosztuje budżet ponad  
200.000 zł.  
 
Ad 15 
Informacja o działalności Komendanta Straży Gminnej za 2012 roku. 
Pan Andrzej Grugiel strażnik gminny przedstawił się radnym. Odczytał sprawozdanie, które 
stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 
Przewodniczący Rady zgłosił, że wjeżdżając na ulicę Grunwaldzką od strony Nowego Miasta 
Lubawskiego jest ograniczenie prędkości do 30km/h, odwołuje go droga do Mszanowa, a 
więc na moście na rzece Wel to ograniczenie nie obowiązuje, a jest najbardziej potrzebne. Z 
drugiej strony od Lubawy wjeżdżając na ulicę Grunwaldzką pod tablicą z nazwą 
miejscowości jest ograniczenie do 30 km/h, a więc obowiązuje na terenie całej miejscowości 
Bratian. Te ograniczenia należałoby poprawić. Na mostach mogą pozostać, natomiast w 
pozostałych miejscach niekoniecznie.     
 
Radna Barbara Grzywacz zapytała o cenę usługi badania prędkości.  
 
Strażnik odpowiedział, że jedna sesja pomiaru prędkości kosztuje ok. 3.000 zł.  
 
Radna Stefan Ławicki zapytał, czy w Bratianie i Tylicach są to dwie sesje, czy jedna. 
 
Strażnik odpowiedział, że jest to jedna sesja, wykonuje się ponad 100 zdjęć. 
 
Radny Michał Szwechowicz – czy jeżeli w jednej dniu tych zdjęć jest mniej, co wtedy. 
 
Strażnik odpowiedział, że ciąg dalszy wykonuje się na następny dzień.  
 
Sołtys Sienkowski zapytał jaka jest tolerancja szybkości. 
 
Strażnik odpowiedział, że 11 km/h.  Przy ograniczeniu do 40 km/h, ustawia się radar na 51 
km/h. 
 
 
Ad 16 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
Uzupełnienie odpowiedzi na zapytania zgłoszone na Sesji w dniu 6 marca 2013r. 
 
Pan sołtys Roman Jadanowski podczas ostatniej Sesji zgłosił przypadek zbyt późnego 
odśnieżania dróg w Radomnie, dopiero po godzinie 7 rano. Ponadto pytał kto jest 
odpowiedzialny za odśnieżanie dróg gminnych. Wójt odpowiedział, że za zadanie w całości 
odpowiedzialny jest Pan Paweł Oelberg, który między innymi decyduje o uruchomieniu i 
wstrzymaniu akcji odśnieżania. Pan Oelberg wyjaśnił, iż w tym dniu były opady śniegu, ale 
nie na tyle intensywne, żeby już w tym momencie zlecić usługę odśnieżania. Wcześniej 
skonsultował tę sprawę ze swoim bezpośrednim przełożonym Panem Kierownikiem 
Bieleckim. Po zasięgnięciu opinii zdecydował o czasowym wstrzymaniu odśnieżania.  
Problem migających lamp w Jamielniku, o którym na poprzedniej Sesji mówiła Pani radna 
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Mirosława Granica zgłoszono do zakładu energetycznego w Brodnicy. Podjęto działania 
mające na celu usunięcie usterek, jednak na miejscu okazało się, że w przypadku jednej z 
lamp niezbędny jest wysięgnik. Całkowita naprawa ma być wykonana do końca bieżącego 
tygodnia.  
 
Pani Radna Mirosława Granica pytała także, kiedy zostaną oznaczone ulice w Jamielniku. 
Wójt odpowiedział, że podpisana została umowa z wykonawcą tabliczek. Zadanie ma być 
zrealizowane najpóźniej do 30 czerwca 2013 r. 
 
Pani Sołtys Ewa Makowska zgłaszała na poprzedniej Sesji nieprawidłowości przy dowożeniu 
dzieci do Gimnazjum w Bratianie. Dotyczyły one przekroczenia dopuszczalnej liczy 
pasażerów i kursowania autobusu niezgodnie z wyznaczoną w zleceniu trasą - polną drogą 
stanowiąca skrót między Gwiździnami a Tylicami.  
Pracownicy Urzędu podjęli starania w celu rozpoznania problemu. Mimo starań nie uzyskali 
od uczniów ani rodziców potwierdzenia dotyczącego przepełnienia autobusu, poza 
pojedynczym przypadkiem, gdy kierowca ze względu na złe warunki pogodowe postanowił 
zabrać z przystanku zarówno swoich pasażerów, jak i osoby oczekujące na autobus, który 
uległ awarii. Zgłosiliśmy zastrzeżenia do PKS Iława. Przedsiębiorstwo poprosiło o 
przekazanie bardziej szczegółowych informacji dotyczących zgłaszanych nieprawidłowości: 
wskazanie daty i godziny kursu, bądź podania numerów rejestracyjnych pojazdu. Dane te 
pozwolą wyciągnąć konsekwencje służbowe wobec kierowcy. Mimo podjętych starań udało 
się nam przekazać tylko jedną informację dotyczącą daty przejazdu polną drogą. 
 
W odpowiedzi na wniosek Pana Sołtysa Dąbrowskiego dotyczącego połamanej studzienki 
informuję, że studzienka posadowiona jest na nieruchomości Agencji Nieruchomości 
Rolnych, dzierżawionej przez Pana Sargalskiego. Pełni funkcję studzienki drenażowej, 
odprowadzającej wody z terenu nieruchomości. Art. 77 ust. 1 prawa wodnego wskazuje, iż 
utrzymywanie urządzeń melioracji wodnych szczegółowych należy do zainteresowanych 
właścicieli gruntów, a jeżeli urządzenia te są objęte działalnością spółki wodnej - do tej spółki. 
W związku z faktem, iż Gmina nie jest właścicielem nieruchomości, w jej kompetencjach nie 
leży naprawa studzienki. 
 
Odpowiedzi na zapytania zgłoszone na dzisiejszej Sesji: 
 
Wójt odpowiedział radnej Barbarze Grzywacz w sprawie organizacji pracy bibliotek 
szkolnych. W myśl zarządzenia w sprawie wytycznych dotyczących organizacji pracy szkół, 
dla których organem prowadzącym jest Gmina Nowe Miasto Lubawskie, liczba godzin pracy 
bibliotek szkolnych zostanie zredukowana do 1 godziny tygodniowo. Ta zmiana nie 
spowoduje negatywnych skutków dla uczniów korzystających z bibliotek.  W tych samych 
godzinach, w których obecnie pracują biblioteki szkolne będą pracowały biblioteki publiczne. 
Dla uczniów nie będzie to skutkowało ograniczonym dostępem do biblioteki. Natomiast może 
niekorzystnie skutkować dla nauczycieli. Tak naprawdę bibliotek szkolnych nie ma dlatego, 
że nie mają wyodrębnionego księgozbioru. Funkcjonują na bazie bibliotek publicznych. W 
Gminie jest 6 bibliotek szkolnych i tyle samo publicznych. Tylko w 2 miejscowościach w 
Jamielniku i Gwiździnach jest 5 bibliotekarek, 3 bibliotekarki publiczne i 2 szkolne. 
Racjonalnym jest zredukowanie liczby bibliotek. Jest możliwość, aby w  miejsce szkolnej 
pracowała biblioteka publiczna. Dla ucznia nie będzie to rodziło żadnych skutków.  
 
Radna Mirosława Granica zapytała, czy może w tym momencie odnieść się. Ja tracę 
zaufanie do Urzędu, tracę zaufanie jako radna. Jeśli chodzi o zarządzenie, o którym 
wspomniał Wójt, chcę podziękować Panu Brzeskiemu dlatego, że na ostatniej Komisji zwrócił 
uwagę, że historia, która jest 1 godzinę raz w tygodniu przy łączeniu klas jest łączona. Pan, 
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jako patriota zwrócił uwagę na niedosyt, że mamy tak mało historii, to jeszcze przy łączeniu 
klas jest łączona. Teraz jeśli chodzi o biblioteki i o szkołę.  Wiem, że większość z Państwa, 
jak ja tylko wstaję i mówię o szkole to widzicie Państwo tylko koszty. Co chwila dostajemy 
inną informację. Raz otrzymujemy, że szkoły w Gminie kosztują 3 mln dopłaty z budżetu, za 
chwilę dostajemy informację, że kosztują 2.700.000. Potem, kiedy potrzeba znów zwiększyć, 
szkoły znów kosztują 3 mln, za chwilę kosztują 1.800.000, a potem 1.700.000 zł. Nie wiem 
jak to się dzieje, bo to nie jest różnica o 100, czy 200 zł, to są prawie miliony. Do końca nie 
wiem, ile szkoły w naszej Gminie kosztują, bo otrzymaliśmy już kilka informacji na ten temat. 
Sieć jest wielka, zgadzam się z tym i, że utrzymać trudno. Szkoła licząca 56 uczniów, czy 72 
praktycznie jest nie do utrzymania, też zgadzam się z tym.  Ale proszę nas nie oszukiwać, że 
redukujemy bibliotekę szkolną, bo my biblioteki szkolne zamykamy. Jedna godzina biblioteki 
szkolnej trwa 60 minut, nie 45 minut. To nieprawda, że nie mamy oddzielnego księgozbioru, 
bo księgozbiór jest i liczy ponad 4 tys. Sama organizowałam akcje zakupu książek. Biblioteka 
w Jamielniku mieści się blisko szkoły, bardzo dobrze. Funkcje biblioteki szkolnej i biblioteki 
publicznej są trochę inne, nie takie same. Rzeczywiście dziecku jest obojętne, która 
bibliotekarka podaje mu książkę. Biblioteka szkolna ma także inne zajęcia. Poza tym, Panie 
Wójcie, w ubiegłym roku była taka sytuacja, że po cichu obcięło się po pół etatu biblioteki, w 
tej chwili też robi się to po cichu, jest tylko taki zapis „jedną godzinę biblioteki w szkole” i  
wszyscy mówią fajnie biblioteka jest. To jest 1 godzina, to co otworzyć te drzwi, czy 
zamknąć, a zakup książki i tak dalej. Po prostu napiszmy, że likwiduje się, zamyka się i nie 
ma bibliotek szkolnych w Gminie. Po co czarować i pisać takie rzeczy. Poza tym, jeżeli mówi 
się, co ta pani chce, jeżeli ma jeszcze lepsze warunki pracy, bo dostaje pół etatu biblioteki i 
pół etatu świetlicy, tak było w ubiegłym roku. Po co takie mydlenie oczu. Bardzo mi się to nie 
podoba, bo w ten sposób ja czuję się traktowana jak dziecko. I za chwilę już nie ma tej 
biblioteki.  Po co takie mydlenie oczu, nie mam pojęcia. Powiedzieć, że nie ma i koniec. Poza 
tym wiele rzeczy, jeżeli chodzi o szkoły, dyrektorów, dyrektor szkoły powinien mieć 
możliwość wypowiedzenia swojego zdania. Nie wiem jak to jest, bo nigdy nie byłam na 
spotkaniu  z dyrektorami, ale nie wyobrażam sobie, żeby dyrektorzy nie zajęli stanowiska w 
sprawie takiego łączenia np. historii, czy łączenia np. przyrody, której jest tak mało, a jest tak 
bardzo ważna na sprawdzianach i egzaminach. Nie wiem z jakiego powodu dyrektorzy nie 
odezwali się. Nie będę komentowała, bo nie wiem. Wiele rzeczy w Gminie, jeżeli chodzi o 
szkoły i znów Państwo widzicie tylko te pieniądze, raz 3 mln, raz 2.700.000, raz 1.700.000, 
teraz 1.800.000 zł. Ale wiele rzeczy dziwnie znika. Składaliśmy, się na podjazd. Pytam mojej 
Dyrektorki dlaczego zapomniała o podziękowaniu dla radnych. Pani Dyrektor odpowiedziała, 
że żadnych dodatkowych pieniędzy na podjazd nie dostała. Zapłaciła za podjazd z budżetu 
szkoły. Ona nawet do końca nie wiedziała, że jakieś pieniądze wpłynęły. One jakoś wpłynęły i 
wypłynęły. Potem dostaje informacje, no nie wiem dokładnie. Takie pieniądze myślę Panie 
Wójcie powinny być naznaczone, że to są pieniądze na podjazd. Wtedy Dyrektor szkoły ma 
moralny obowiązek podziękować  radnym za to, że złożyli się.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – przecież to była inicjatywa Pani radnej Grzywacz. One były 
przekazane, więc o co chodzi.  
 
Radna Barbara Grzywacz – pieniądze wpłynęły do budżetu Gminy.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – czy szkoła nie otrzymała żadnej informacji, że te pieniądze 
wpłynęły.  
 
Wójt odpowiedział, że zabrakło komunikacji pomiędzy Panią Dyrektor szkoły, a Panią i nie 
może Pani mieć pretensji do nas. Pieniądze musiały przejść przez budżet Gminy.  
 
Radna Barbara Grzywacz – tylko, że szkoła zapłaciła 3.000, a nie 1.700.  
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Radna Mirosława Granica – jest program „Comenius”, o którym słyszeliśmy i jesteśmy 
dumni, bo zdobyliśmy III miejsce w kraju. Otrzymaliśmy od Pana Wójta informację, że Gmina 
podpisała umowę. Tylko, że pieniądze, które miała wyłożyć Gmina znów poszły z budżetu 
szkoły, a nie Gminy. Ja już obawiam się po takich różnych sytuacjach, kiedy sytuacja dla 
mnie jest nie do końca klarowna, czy te pieniądze do budżetu szkoły wrócą. W związku z 
kontrolami szkoły przez Sanepid, są naprawdę wielkie problemy, ze względu na niewłaściwe 
oświetlenie, szkoła od 12 lat jest niemalowana. Więc jeżeli 16.000 weźmie się z budżetu 
szkoły, to naprawdę bardzo trudno ten budżet spiąć. Jako radna chciałabym czuć, że to co ja 
powiem i tu usłyszę, to rzeczywiście będzie prawdziwe, a nie mówić takich pół prawd. Tak 
samo jak dostaliśmy na Komisji Oświaty informacje o nagrodach dla bibliotekarzy. Teraz 
słyszę, że ktoś otrzymał 10.000, a ktoś 6.000, to są straszne pieniądze, bo to jest 1 etat dla 
bezrobotnego, To też nie było całkowicie zgodne z prawdą. 
 
Sekretarz odpowiedziała, że były to dokładne dane ze sprawozdania Pani Dyrektor. To 
sprawozdanie Pani sekretarz udostępniła na Komisji. Informacje te podpisała Pani Dyrektor 
Kaczmarska.  
 
Radna Barbara Grzywacz – nieszczęśliwie było to ujęte. 
 
Wójt zapytał Pani Granicy jaka jest prawda. 
 
Radna Mirosława Granica odpowiedziała, że nie wie jaka jest prawda.  
 
Wójt – jeżeli Pani mówi, że to jest półprawda, to jaka jest pełna prawda. 
 
Radna Mirosława Granica – skoro ktoś mówi, że w życiu nie dostał takich pieniędzy. 
Przepraszam, że może mówiłam uniesionym głosem, ale pewne rzeczy chyba trzeba sobie 
powiedzieć, abym mogła spojrzeć w lustro i widzieć tam człowieka. 
 
Radna Barbara Grzywacz – ja chciałam poprzeć Panią Granicę w tej wypowiedzi i w tej 
goryczy. Bo mam takie samo odczucie. W sprawie dopłat do oświaty, bo i ja mówiłam o tym i 
wielokrotnie były tutaj nam prezentowane. Potem na zebraniu wiejskim też były 
przedstawiane. My mówimy co innego, na zebraniu jest co innego. Chodzi rzetelność. 
Jestem w tej Radzie długo, ale takich zawirowań jak teraz to nie było nigdy. Pracownicy czuli 
się w miarę bezpieczni i radny też wychodził do środowiska z twarzą. W ubiegłym roku, zdaję 
sobie sprawę, że Pan Wójt obejmując stanowisko dokonał cięcia, zdejmował, miał takie 
prawo i ja tego stanowiska, nie to, że broniłam, ale takie jest suwerenne prawo Wójta. Ma 
prawo i możliwość pewne decyzje niepopularne podejmować. Musimy się z tym zgodzić. 
Jeżeli było obcięte pół etatu biblioteki szkolnej, to do dziś na pewno koleżanka ma do mnie 
pretensje, że ja jej nie broniłam, bo stała się jej krzywda. Ja tego nie mogłam do końca 
zrozumieć, ponieważ faktycznie było tak, że zostało to co było dlatego, że miała pół etatu 
biblioteki i pół etatu świetlicy, więc i pieniądze zostały te same. Wiem, że kształciła się jako 
bibliotekarz, a wykonuje zupełnie inne czynności, teraz jako nauczyciel - opiekun świetlicy. W 
tej chwili dowiadujemy się, że biblioteki szkolnej nie ma w ogóle. Tylko jest 1 godzina, to 
proszę mi wierzyć na 320 uczniów + nauczyciele, 1 godzina  to zdejmijmy jeszcze i tę jedną. 
Nie stwarzajmy pozorów. Mówi się, że jest 6 bibliotekarek, a nikt nie mówi, że jest tylko 2,8 
etatu,  czyli 0,8 etatu jest na szkoły podstawowe. Tam, gdzie było po 5 godzin w tygodniu, 
czyli po jednej każdego dnia, w tej chwili jest 1 godzina na tydzień. Rozumiem braki 
funduszy. Teraz jeśli chodzi o nagrody w bibliotekach. Nieszczęśliwie, bardzo nieszczęśliwie 
napisała Pani Kaczmarska, że 2 bibliotekarki zostają premie, to zostało uznane za nagrodę. 
Przepraszam bardzo od kiedy to prowadzenie księgowości jest premią. Od kiedy to 
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sprzątanie biblioteki jest premią. To jest robota, konkretna. Od lat  tak było. 3.800 zł na rok,  
więc około 550 zł miesięcznie brutto. Za to co mówiła Pani Kaczmarska, że jeździły, robiły 
wywiady z tymi ludźmi, zbierały eksponaty, może robiły to niepotrzebnie, ale naprawdę one 
nie leżały. One naprawdę zapracowały. Nie opowiadajmy, że dostały 10.000 nagrody, bo to 
nieprawda. Tą nagrodą to było tylko 3.800 i 2.150, jakby połowa to się z tym zgodzę. Zdjęte 
zostało ¼ pensji, to bardzo dużo. Przeżyliśmy to i one też, ale było to bardzo przykre.  
Jeśli chodzi o podjazd, to  apel był do Państwa, żebyśmy dołożyli się do tego wydatku. Więc 
byliśmy przekonani, że szkoła, a w zasadzie myśleliśmy, że Gmina,  ale przeszło to przez 
budżet oświaty i poszło z budżetu tej szkoły, te 1700 zł powinna dołożyć szkoła. Niestety 
podjazd był płacony w tym roku. W ubiegłym roku 3000 było zarezerwowane, bo Pani 
Dyrektor chciała kupić kserokopiarkę. Trzymała te pieniądze, aby na wypadek awarii 
kserokopiarki kupić nową, bo na egzamin czy testy materiały trzeba kserować dla każdego 
ucznia i nie ma tłumaczenia, że nie ma pieniędzy, Uczeń ma dostać komplet formularzy. 
Uczeń musi mieć dobrze działający magnetofon do odsłuchania tekstu obcojęzycznego.  Tu 
nie będzie tłumaczyć się gmina, tylko Dyrektor, jak dopuścił do tego. Więc trzymała te 
pieniądze do końca. Potem już nie można było kupić, bo koniec roku. Podjazdu jeszcze nie 
było. W nowym roku jak podjazd był kupiony, to z budżetu szkoły zostało zapłacone 3.000 zł. 
Takie mamy informacje. Nie 1700 zł. Może ktoś to wytłumaczy.  
 
Przewodniczący pokazał wszystkim dowód wpłaty 1350 zł do budżetu gminy. 
 
Radna Barbara Grzywacz - bardzo prosimy o stabilizację, o prawdę, bo jeżeli jest napisane, 
po co my mamy dochodzić jak tu jest napisane „na działalność bibliotek szkolnych” tu są 2 
zespoły. Mamy jeszcze gimnazjum, które niestety musi mieć książki wypożyczane. Ja zdaję 
sobie sprawę, że ta ręka, czy ta ręka, ale ta biblioteka publiczna będzie zamknięta o godzinie 
15-tej. Już nie będzie dostępna dla uczniów i mieszkańców, a przede wszystkim dla uczniów. 
Proszę mi wierzyć, jestem w tej bibliotece bardzo często i tak bardzo licznie odwiedzanej jak 
jest biblioteka w Jamielniku, to chyba nie ma nigdzie.  Bo w Bratianie ona nawet nie ma 
dostępu. Tam był pomysł, żeby specjalne wejście montować, bo nie było dostępu do 
biblioteki publicznej. W Radomnie biblioteka jest dobrze zlokalizowana na potrzeby  
mieszkańców.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – w Radomnie jest czynna tylko w godzinach pracy szkoły. 
Mieszkańcy zgłaszają chęć korzystania. 
 
Radna Barbara Grzywacz – biblioteka w Jamielniku naprawdę żyje i robi dobrą robotę. Ale 
młodzież nie będzie miała szans dlatego, że jeżeli będzie miała 40 godzin pracy, a o godz. 9-
tej musi rozpoczynać pracę, bo dzieci przychodzą w przerwy, to o godz. 16-tej kończy pracę. 
W tych godzinach musi jeszcze posprzątać, musi wykonać pracę własną. Bo 40 godzin to nie 
jest wszystko dla czytelnika, przynajmniej 1 dzień trzeba wyłączyć. Prosiłabym, aby na temat 
bibliotek nie mówić, że jest 6 bibliotek, bo to jest fikcja, to są 2,8 etatu. 
 
Radna Mirosława Granica – jeśli chodzi biblioteki w Bratianie i Jamielniku. W Jamielniku jest 
cały etat, ale w Bratianie nie ma całego etatu w bibliotece publicznej. Tam szkolnej też już nie 
będzie. Nie nazywajmy godzinę biblioteki, biblioteką. Naprawdę jest ciężko w szkołach. 
Państwo widzicie i słyszycie te miliony, ja też widzę i jestem zatrwożona. Ale naprawdę nam 
w szkole nie jest lekko.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – jak może być lekko skoro 1 nauczyciel uczy 30 uczniów, a 
drugi 5 uczniów i otrzymuje to samo. W żadnym zakładzie nikt by się nie zgodził na to. Tutaj 
jest problem. To w naszej strukturze jest coś nie tak, a cały czas trzymacie, że jest wszystko 
dobrze.  
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Radny Roman Brzeski – wczoraj w telewizji wicepremier po rozmowie ze strajkującymi na 
Śląsku związkowcami powiedział tak jesteście gospodarzami, macie pieniądze w swoim 
terenie, bogatym Śląsku, 60.000 dzieci macie mniej, a ile macie mniej nauczycieli. Tam u 
góry tak się przejmują.  
 
Przewodniczący poprosił, aby pani Ewa Wejner wytłumaczyła, czy szkoła rzeczywiście z 
własnych funduszy zapłaciła za podjazd dla niepełnosprawnych. 
 
Pani Ewa Wejner wyjaśniła, że w paragrafie na remonty część środków zostawała i o 
brakującą część, do kwoty 3000 zł został zwiększony plan i zostało zapłacone. Pieniądze, 
które wpłacili radni i Wójt wpłynęły na dochody Gminy, a gdyby wpłynęły do budżetu szkoły i 
tak musiałaby je przekazać najpierw do budżetu gminy.  
 
Skarbnik  wyjaśniła, że ta wpłata musi być zaksięgowana jako darowizna w dochodach 
budżetu gminy dlatego, że szkoły nie generują dochodów.  
 
Pani Ewa Wejner – w takiej sytuacji zwiększa się od razu wydatki w szkole. 
 
Skarbnik – dlatego, że to szkoła zapłaci, a nie Gmina. O tę kwotę zwiększony im został plan, 
bo to jest podjazd do szkoły. 
 
Radna Mirosława Granica – i to też trochę półprawdy, bo słyszeliśmy, że całość będzie 
sfinansowana z dodatkowych pieniędzy. Taka była mowa. Część my złożymy, a resztę 
będzie sfinansowana z budżetu gminy. Teraz ktoś powie tak, że szkoła do gminy należy i 
pieniądze, które dostaje szkoła i tak są Gminy. Tak jest wokoło.  
 
Skarbnik odpowiedziała, że nie mogła tych pieniędzy przelać na rachunek szkoły. 
 
Radna Mirosława Granica – rozumiem, ale one w żaden sposób nie były oznaczone, że są to 
środki od Rady i Dyrektor nie miał świadomości, że to pieniądze od radnych. O to chodzi. 
 
Skarbnik – być może w tym momencie nie miał świadomości. Kiedy zobaczyłam, że na 
dochodach są pieniądze z darowizny, poinformowałam Panią Ewę Wejner, że o taką kwotę 
trzeba zwiększyć szkole w § 427, bo są pieniądze z darowizny. I te 3000 zostało zapłacone.  
 
Radna Mirosława Granica – zwiększone było o 1350, a nie o 3000 zł. Wcześniej 
deklarowane było, że całość będzie z dodatkowych pieniędzy.  
 
Skarbnik – ale jak tylko tyle brakowało. Ja nie wiem jak było deklarowane, jak Państwo 
rozmawialiście mnie już nie było na Sesji.  
 
Wójt odpowiedział, że nie rozumie roztrząsania problemu. Budżet szkoły to jest budżet 
gminy. Są to środki publiczne, którymi dysponujemy. Wójt poparł inicjatywę Pani radnej  
dotyczącą zbiórki pieniędzy. Została zebrana pewna część potrzebnej sumy. Wtedy 
zadeklarowałem, że resztę dołożymy ze środków Gminy. Gmina tworzy budżet oświaty, ale 
to są cały czas środki Gminy. Więc skąd ten problem. Natomiast to, że zabrakło informacji o 
tym, że ich część pochodzi ze zbiórki wśród radnych. To kwestia nieporozumienia pomiędzy 
dyrekcją, a organizatorem akcji. Część tej winy możemy wziąć na siebie, że nie 
przekazaliśmy tej informacji. Zrobiliśmy szczytną ideę, a chcemy  wypaczyć cały sens akcji, 
skupiając się na podziękowaniu. To nie jest najważniejsze. Najważniejsze jest to, że 
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pomogliśmy. Środki na zakup podjazdu nie dołożyła szkoła zmniejszając swoje inne wydatki, 
to też jest budżet gminy. Pani Dyrektor nigdy nie zgłaszała żadnego problemu.  
 
Radna Mirosława Granica – ja reprezentuję w tej chwili siebie, a nie Panią Dyrektor. Mówię w 
swoim imieniu. 
 
Wójt – nikt wcześniej o tym wspomniał. Właściwie to jest tylko kwestia podziękowań. 
 
Radna Mirosława Granica – to nie chodzi o podziękowania.  
 
Radna Barbara Grzywacz – żeby dyrektor wiedział, że z jego budżetu niczego się nie 
zabiera.  
 
Wójt – nikt nikomu nie zabiera żadnych środków. Dyrektorzy szkół składają projekty swoich 
budżetów. My ustalamy na co możemy zgodzić się. Raczej nie zdarza się, aby pieniądze były 
zabierane w trakcie roku, po uchwaleniu budżetu, natomiast są zwiększenia. Na koniec roku 
zdarzają się oszczędności tak, jak w ubiegłym roku, że dyrektorzy nie wykorzystali w 100% 
tego, co zaplanowali. Życzylibyśmy sobie, aby pieniędzy na oświatę było więcej. Chociaż 
Państwo doskonale wiedzą, że dokładamy do subwencji bardzo dużo, jak nikt inny.   
 
Radna Mirosława Granica – niewykorzystanie pieniędzy wynika z oszczędności. 
 
Skarbnik odpowiedziała, że te oszczędności nie przechodzą na rok następny.  
 
Wójt – mamy świadomość, że środków jest mało na pomoce dydaktyczne, wyposażenie 
szkół, czy remonty. Wiemy też jaka jest tego przyczyna.  Wielokrotnie Pani radna mówiła, że 
mówimy półprawdę, Wójt poprosił o rozwinięcie, o co dokładanie chodzi. W sprawie wkładu 
własnego Gminy do projektu Comenius, Wójt wyjaśnił, że są to środki z budżetu Gminy, ale 
znajdują się w budżecie szkoły. Pani Dyrektor w projekcie budżetu szkoły uwzględniła środki 
na realizację projektu Comenius. Tam są zaangażowane środki Gminy. To jest prawda, a nie 
półprawda. W sprawie wielkości środków własnych dokładanych do oświaty, te dane mogą 
być różne w zależności, czy mówimy dofinansowaniu tylko szkół podstawowych i gimnazjów. 
Te informacje Wójt przekazywał na posiedzeniach Komisji, na wszystkich zebraniach 
wiejskich oraz na spotkaniu z dyrektorami szkół. Do samych szkół dołożyliśmy w ubiegłym 
roku 1.300.000 zł, a do całości zadań oświaty 1.900.000 zł. I tak dokładamy najwięcej 
spośród innych gmin. Radna twierdziła, że dawniej była stabilizacja, a dzisiaj są zawirowania. 
Dzięki tej stabilizacji, którą mieliśmy poprzednio, żeby nie robić zawirowań wybudowaliśmy 
wielką szkołę, a nie było nas stać, aby przenieść uczniów z innej szkoły. Dzisiaj mamy w tej 
szkole 70 uczniów. Przyczyną wcześniejszej stabilizacji są dzisiejsze problemy finansowe 
Gminy. Przez lata prowadzono taką politykę, że rozbudowywano tylko szkoły, o czym już 
kilkakrotnie Wójt mówił, w sytuacji, kiedy malała liczba uczniów. Jeśli Państwo krytykują, to 
krytykują również siebie, bo wiele decyzji już podjęliśmy wspólnie. Inni rozwiązali problemy w 
oświacie na początku kadencji. My musimy odpowiedzieć sobie na pytanie, czy nam zależy 
na dobru ucznia, czy dobru nauczycieli i osób pracujących w bibliotekach. Jeśli chodzi o 
biblioteki publiczne to mamy 3,8 etatu i nie ma gminy, która miałaby tak dużą ilość 
pracowników w bibliotekach oraz tak duży budżet na biblioteki publiczne. W sytuacji, kiedy 
łączymy klasy dlatego, że nie zdecydowaliśmy się na przeniesienie uczniów  ze szkoły w 
Tylicach do Gwiździn lub przeniesienie 3 starszych oddziałów do Gwiździn, w ten sposób 
uniknęlibyśmy łączenia klas.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – trzeba było, bo perypetie będą takie same. Już są interwencje 
u Wójta. Będzie jeszcze większy problem, a nie podjęliśmy konkretnej decyzji.  
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Wójt – zgodził się z przedmówcą. Na zebraniu w Tylicach poinformował, że uważa, iż lepsze 
byłoby przeniesienie 3 klas do szkoły do Gwiździn. To byłoby dla dobra tych dzieci, uczyłyby 
się w lepszych warunkach i przede wszystkim nie byłoby łączenia klas, które jest 
niekorzystne dla dzieci. Wiemy dobrze, że musieliśmy w tym roku dokonać łączenia oraz, że 
jest to decyzja na 1 rok. Stoimy przed decyzją, co dalej. W tym roku trzeba było ograniczyć 
wydatki oświatowe. Pani Granica poddała pod wątpliwość dlaczego na spotkaniu dyrektorów 
z Wójtem, z Panią Dyrektor Gminnego Zespołu Oświaty, dyrektorzy nie zaprotestowali, być 
może dlatego, że przyjęli argumenty, które przedstawiliśmy i przedstawialiśmy na komisjach.  
Malejąca liczba dzieci i rosnące wydatki. Nigdy takich analiz nie dokonywano. Dyrektorzy na 
spotkaniu nie oponowali. W innych gminach te problemy rozwiązano wcześniej i zawirowania 
też były. Wydane zarządzenie w sprawie organizacji roku szkolnego 2013/2014 jest mniej 
restrykcyjne, aniżeli w innych gminach. Bibliotek szkolnych w innych gminach nie ma, u nas 
jest 1 godz. w tygodniu. Jeśli chodzi o pracę bibliotek szkolnych na rzecz dzieci, to nic nie 
zmieni się. Często była taka sytuacja, że praca bibliotek dublowała się, w jednym czasie 
pracowała bibliotekarka szkolna i publiczna. W każdej miejscowości jest inaczej i trzeba 
będzie indywidualnie ustalić. W Gwiździnach były 2 etaty, czy będzie 1 etat, w Jamielniku jest 
1 etat biblioteki publicznej, w pozostałych miejscowościach są cząstkowe etaty. Dla dzieci 
biblioteka będzie pracować w tych samych godzinach tylko, że nie będzie bibliotekarka 
szkolna, ale  publiczna.  
 
Pani sołtys Ewa Makowska – na spotkaniu komisji obrony szkoły z Tylic z Wójtem i kilkoma 
radnymi mówiliśmy dlaczego nie połączyć bibliotek szkolnych z publicznymi.  
 
Radna Mirosława Granica uważa, że 1 godzina to nie jest biblioteka, a więc będą 
zlikwidowane.  
 
Pani sołtys Makowska uważa, że łączenie bibliotek, to też są oszczędności. 
 
Przewodniczący Rady stwierdził, że ta dyskusja trwa już dosyć długo i przypomniał, co 
powiedział na komisji ds. analizy ekonomicznej. Najpierw dyskutujemy o tym, żeby robić 
ograniczenia, żeby łączyć klasy na 1 rok, połączyć biblioteki z GCK, a potem krytykujemy 
Wójta, że takie ograniczenia wprowadza. Tak nie możemy postępować. W momencie, 
analizy na komisji mówimy, że chcemy pozostawić tak, jak do tej pory. Wtedy proszę 
zajmować głos i mówić, żeby Wójt nie robił żadnych ograniczeń, bo stać nas na to, aby 
pozostało jak dotychczas. Jeżeli tej komisji mówimy, że trzeba szukać oszczędności, a teraz 
krytykujemy Wójta za wdrażanie w życie tych rozwiązań, to coś jest nie tak.  
 
Sołtys Roman Sienkowski – chcecie Państwo szukać oszczędności, ale tylko nie swoim 
odcinku. Tak się nie da. Trzeba w końcu powiedzieć, albo robimy wszędzie, albo nic.  
 
Wójt – poza szkołami, na każdym odcinku oszczędności zostały poczynione.    
 
Radna Mirosława Granica – mój zamiar był inny, a zeszło na coś innego.  
 
Radna Barbara Grzywacz – prosiła, że jeżeli rzeczywiście dyrektor ma informację, że z jego 
budżetu zostanie cokolwiek zapłacone, żeby miał świadomość, że jego budżet został o taką 
kwotę zwiększony.  
 
Wójt odpowiedział, że to niemożliwe, aby dyrektor nie był zorientowany.  
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Skarbnik wyjaśniła, że te pieniądze nie mogły wpłynąć bezpośrednio na rachunek szkoły, 
szkoła nie generuje dochodów. Z dochodów Gminy są przekazywane dotacje dla szkoły. Po 
wpłacie tej darowizny do budżetu, poinformowała główną księgową w Gminnym Zespole i 
zwiększony został budżet szkoły o tę kwotę. Poinformowała, że pieniądze, które nie zostaną 
wydane w danym roku w szkole, wracają do budżetu Gminy. Dotyczy to wszystkich jednostek 
budżetowych, którą nie jest Gminna Biblioteka i Gminne Centrum Kultury. W informacji 
opisowej do wykonania budżetu za 2012 rok została zawarta informacja o wpłacie radnych 
kwoty 1350 zł na podjazd w szkole w Jamielniku.  
 
Radna Mirosława Granica – Pani ciągle mówi o kwocie 1350 zł, a tu było powiedziane, że na 
cały podjazd.  
 
Skarbnik – czy został zapłacony cały podjazd, tego nie wiem.  
 
Pani Ewa Wejner odpowiedziała, że cała należność za podjazd została zapłacona. 
 
Radna Mirosława Granica – tak z budżetu gminy, a szkoła jest w budżecie gminy. Szkoda 
czasu na te dyskusje.  
 
Przewodniczący zaproponował przejście do odpowiedzi na następne pytania. 
 
Sołtys Sienkowski – nie wszystkich to interesuje. 
 
Radna Barbara Grzywacz – interesuje, bo jeżeli mówi się, że szkoły nie wydały wszystkich 
pieniędzy, nie wydały, bo nie miały na to pozwolenia.  
 
Wójt odpowiedział, że ten zarzut jest w ogóle nieprawdziwy. Nikt nigdy nie wydawał takich 
poleceń, przynajmniej ja nie wydawałem, aby nie realizować zaplanowanych wydatków w 
budżetach szkół. Nigdy, jak jestem tu 3 lata.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – nie chcę się zagłębiać, ale pewne rzeczy wynikają tu z 
pewnej niewiedzy i to wzajemnej. Nie oskarżam nikogo, ale nie ma co dyskutować. 
 
Radna Barbara Grzywacz – szkoła w Radomnie też wynika z niewiedzy. To jest prawda, 
Panie Zbyszku nie wiedzieliśmy, że ma takie gabaryty. Była mowa o 7 salach dydaktycznych. 
 
Radny Roman Brzeski – Pani nie wiedziała, mam w to wierzyć.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – z tego co wiem, to obrady doraźnej komisji zakończyły się już 
i wniosek, który się przewijał to łączenie klas. Już słyszę, że są problemy z wprowadzeniem 
tego rozwiązania w życie.  Prosił o bieżące informacje na temat, czy jeżeli klasa liczy 15 
osób, to już nie można łączyć, jeżeli 2 roczniki w klasie, to też nie można łączyć. Czy 
łączenie w ogóle dojdzie do skutku i czy będzie w skali gminy. 
 
Przewodniczący odpowiedział, że Wójt wydał zarządzenie o łączeniu klas liczących poniżej 
15 osób.  
 
Przewodniczący poprosił Wójta o udzielenie dalszych odpowiedzi na zapytania. 
Pan sołtys z Chrośla pytał o sprawy dotyczące funkcjonowania ustawy o utrzymania 
czystości i porządku w gminach.  
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Pan radny Ławicki pytał, czy są nowe informacje na temat budowy chodnika przy drodze 
krajowej w Bratianie. Wójt odpowiedział, że nie ma nowych informacji. W tej chwili trwa 
opracowanie dokumentacji projektowej. W połowie roku będzie ukończona. Liczymy na to, że 
pod koniec roku Generalna Dyrekcja będzie dysponować oszczędnościami, żeby rozpocząć I 
etap tej inwestycji. Będziemy o to zabiegać.  
Na drugie pytanie radnego Ławickiego w sprawie oszczędności z tytułu zmiany systemu 
grzewczego w szkole w Bratianie Wójt odpowiedział, że na dzisiaj nie jest możliwe dokładne 
wyliczenie dlatego, że faktury za energię elektryczną są prognozowane i po dokonaniu ich 
korekt dokonamy rozliczenia. Według informacji Pani Dyrektor Danielewskiej faktury za 
energię są mniejsze.  
 
Radny Przemysław Kotewicz zapytał, czy w Bratianie poczyniono starania o zmniejszenie 
przyłącza energetycznego i zmniejszenie opłat za energię.  
 
Sekretarz odpowiedziała, że jeszcze nie, ze względu, że nieznana jest wielkość poboru 
energii.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – przypomniał, że zgłaszał, aby oświetlenie uliczne było 
wyłączane wcześniej.  
 
Wójt odpowiedział, że ponieważ dotyczy to prawie wszystkich miejscowości w Gminie, 
skonsultuje na najbliższym wspólnym posiedzeniu Komisji. 
 
Na zapytania Pana sołtysa Marka Miecznikowskiego, dotyczące wdrożenia ustawy 
śmieciowej odpowiedziała Pani Alina Ławicka. W sytuacji, gdy ktoś nie złoży deklaracji, 
opłata zostanie nałożona decyzją w oparciu o szacunek ilości wytwarzanych odpadów. 
Stosowny pouczenie znajduje się w treści deklaracji. Odczytała treść zapisu w tym zakresie. 
Wyjaśniła, że nic nie stoi na przeszkodzie, aby wnieść opłatę kilka miesięcy do przodu. W 
sprawie obowiązku posiadania kompostownika odpowiedziała, że w deklaracji jest pytanie 
czy posiadamy kompostownik, czy nie. Nie ma takiego obowiązku.  W sprawie płatności za 
worki na segregowane śmieci Pani Ławicka odpowiedziała, że na dzień dzisiejszy cena 
worków powinna być uwzględniona w warunkach przetargu.  
 
Radna Mirosława Granica – mieszkańcy uważają, że jeżeli będą mieli płacić za worki, a 
różnica pomiędzy segregowanymi, a niesegregowanymi jest 2 zł, to nie ma motywacji do 
segregowania. Roznosząc deklaracje, większość mieszkańców twierdziła, że nie będzie 
segregowała.  
 
Przewodniczący Rady zapytał, kto składa deklaracje właściciel, czy najemca lokalu. W 
Gazecie Nowomiejskiej było napisane, że nie będą wystawiane faktury, co w tej sytuacji z 
działalnością gospodarczą.  
 
Pani Ławicka – odpowiedziała, że jutro na spotkaniu w Związku zada to pytanie. Jeżeli lokal 
jest wynajmowany na działalność, to deklaracje składa najemca. 
 
Sekretarz odpowiedziała, że na tej samej zasadzie jak np. podatek od środków transportu, na 
zasadzie deklaracji.  
 
Wójt wyjaśnił, że zabiegamy o to i zrobimy wszystko, aby mieszkańcy za worki nie płacili.   
 
Sołtys Domżalski zapytał, czy deklarację można zmienić, jeżeli ktoś zrezygnuje z segregacji. 
 



 19 

Pani Ławicka odpowiedziała, że deklaracje zmienia się, jeżeli zmianie ulegają dane w niej 
zawarte.  
 
Radny Powiatu Nowomiejskiego Wacław Jabłoński odpowiedział w sprawie stanu 
technicznego drogi i stwierdził, że interpelacja była słuszna. Pan Jabłoński w dniu 26 lutego, 
na posiedzeniu Zarządu Powiatu złożył interpelację w tej sprawie. Od Dyrektora 
Kłosowskiego otrzymał odpowiedź, że gwarancja obowiązuje tylko 1 rok i minęła we wrześniu 
2012 roku.  Krawędzie jezdni w niektórych miejscach wyglądają bardzo niebezpiecznie. 
Zgłosił również, że w Łąkach jest uszkodzona bariera. Jutro jest posiedzeniu Zarządu wróci 
do tematu. Radny nawiązał także do inwestycji drogowych wykonanych na terenie Gminy.  
Starostowie spotkali się z wójtami gmin w sprawie wszelkich inwestycji drogowych. 
Stwierdził, że powiat boryka się z dużymi problemami finansowymi, tak jak wiele gmin. W 
związku z tym dobrze się stało, że w tej kadencji udało się w naszej gminie zbudować bardzo 
dużo dróg powiatowych, w porównaniu do innych gmin. Droga 1333 została odbudowana w 
okresie od 2009 roku 6.550 m, pozostało do wybudowania 4.880 m. Pozostała część jest w 
bardzo złym stanie. Przez Radomno dziury są nieprzeciętne. Składał w tej sprawie 
interpelacje. Uważa, że gminy powinny na drogi powiatowe patrzyć w ten sposób, że drogi te 
służą mieszkańcom danej gminy. Przeciętnego mieszkańca nie interesuje, czy jest to droga 
wojewódzka, czy powiatowa. Interesuje ich stan techniczny. W tej chwili wytworzył się taki 
proces, że decyduje pieniądz, a nie potrzeby społeczne i gospodarcze. Oznacza to, że jeśli 
gmina posiada pieniądze i deklaruje środki na budowę drogi powiatowej znajdującej się na 
terenie tej gminy, ta inwestycja realizowana. W tym roku np. Gmina Kurzętnik zadeklarowała 
kilkaset tysięcy złotych i są budowane 2 drogi w ramach „schetynówki”. Stwierdził, że wie 
jaka jest sytuacja finansowa naszej gminy i że będzie bardzo trudne, ale należałoby 
zastanowić się, czy na rok 2014 nie znalazłyby się pieniądze na dokończenie tej drogi, która 
jest dla nas strategiczną. ¾ powiatu korzysta z tej drogi, niebawem rozpocznie się 
przebudowa drogi wojewódzkiej Sampława –Iława i ruch drogowy zostanie skierowany 
również na drogę przez Radomno. Poza tym na spotkaniu w dniu 7 stycznia z 
samorządowcami, przedsiębiorca stwierdził, że droga Sampława-Iława jest najgorszą i prosił 
o alternatywę dla tej drogi dla mieszkańców powiatu, którzy dojeżdżają do pracy w Iławie. 
Zadeklarował, że byłby gotowy służyć pomocą. Do tematu warto by wrócić. Apelował do 
Wójta, Przewodniczącego i radnych o wzięcie pod uwagę budowę tej drogi w 2014 roku. Na 
drogach naszego powiatu bardzo dużo ludzi zginęło w wypadkach. Na wszystkich 
spotkaniach ludzie o tej drodze mówią, bo chcą dojeżdżać do pracy. W sprawie problemów 
oświatowych stwierdził, że Gmina podchodzi do spraw oświatowych wzorowo. W innych 
gminach szkoły zostały pozamykane. Szanujmy to co jest. Musimy sobie wzajemnie 
pomagać.  
 
Ad 17 
W związku  z wyczerpaniem porządku obrad, Przewodniczący Rady Gminy Roman Biegajski 
zamknął XXXII Sesję Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie. 
 
sekretarz obrad                                                            Przewodniczący Rady Gminy  
 Wiesław Mika                                                                        Roman Biegajski  


